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رسانه ها باید انعکاس 
دهنده همه صداها باشند

معــاون مطبوعــاتی وزیر فرهنگ 
و ارشاد اسلامــی با تاکید بر ماهیت 
دوسویه رسانــه گفت: رسانه ها باید 
انعکاس دهنده همه صداها باشند. 
محمد خُدادی درباره نقش رسانه ها در 
حضور حداکثری و آگاهانه در انتخابات، 
با بیان اینکه در صورت نبودن بسترِ 
رسانه، مردم از انتخابات و نتیجه آن 
مطلع نمی شوند، گفت: رسانه ها در 
زمینه حضور مردم در انتخابات و 
انتخاب فرد اصلح نقش مهمی را بر 
عهده دارند. وی با اشاره به کارکرد 
تبیینی رسانه ها در انتخابات افزود: 
آینده معیشتی، امنیتی، مناسباتی و 
محیطی مردم در گرو نقش آفرینی در 
انتخابات است. خدادی وظیفه رسانه ها 
را منطبق سازی اطلاعات با واقعیات 
دانست و اضافه کرد: رسانه ها ضمن 
ارائه اطلاعات کاربردی و کارکردی، 
باید انعکاس دهنده همه صداها باشند. 
معاون امور مطبوعاتی وزیر فرهنگ 
و ارشاد اسلامی، نقش رسانه ها را 
اطلاع رسانی به مردم در مسیر انتخابِ 
صحیح دانست و گفت: رسانه ها به 
جای پرداختن به اسامی باید به تبیین 
برنامه ها بپردازند. خُدادی با اشاره به 
این که برخی از رسانه ها فقط نقدها 
را منتشر می کنند، تصریح کرد: نباید 
جریان رسانه ای ما فقط نقاط تاریک 
و نقطه ضعف ها را به مردم نشان دهند.

غنی سازی 60 درصد 
پیام مهمی داشت

رئیس مجلس بیان کرد: غنی سازی 
۶۰ درصدی اورانیوم در چارچوب ماده 
۱ قانون اقدام راهبردی آن هم در مدت 
زمانی بسیار کوتاه نشان داد که فاصله 
زمانی میان تصمیم گیری و اقدام در 
صنعت هسته ای کشورمان با همت 
جوانان دانشمند ایرانی به کمترین 
میزان رسیده است، می توان گفت 
که امروز ما هر آنچه را اراده کنیم با 
لطف خداوند متعال در مدت زمان 
کوتاهی به آن دست خواهیم یافت. 
ایسنا نوشت، محمد باقر قالیباف گفت:  
این غنی سازی و این دستاورد مهم 
به دشمنان ما ثابت کرد که صنعت 
هسته ای ایران بومی شده است و هر 
اقدام نسنجیده و هر اعمال فشاری بر 
عزم ملت ایران برای پیشرفت علمی، 
کاملا بی اثر است و هیچ کس نمی تواند 
مانع از پیشرفت  توقف ناپذیر ایران 
اسلامی شود، غنی سازی ۶۰ درصدی 
همچنین پاسخی قاطع به طراحی 
دشمن برای تضعیف دست برتر کشور 
در فرایند مذاکرات بود. وی تصریح کرد: 
با اجرایی شدن قانون اقدام راهبردی 
برای لغو تحریم ها، قفل های صنعت 

هسته ای شکسته شد.

برنامه هایی را به نهاد 
اجماع ساز ارائه می کنم 

یک عضو انجمن اسلامی مدرسین 
دانشگاه ها در رابطه با نوع تعامل خود 
با نهاد اجماع ساز اصلاح طلبان، اظهار 
کرد: در آیین نامه این نهاد آمده است که 
اصلاح طلبانی که قصد حضور در انتخابات 
ریاست جمهوری دارند، برنامه های خود 
را  ارائه کنند تا این برنامه ها در این نهاد 
بررسی شده و در نهایت یک گزینه به مردم 
معرفی شود. محسن رهامی گفت: من هم 
برنامه های خود را به این نهاد ارائه کرده و با 
آنها همکاری می کنم. البته نوع رفتار آنها 
هم مهم است. اگر خواسته باشند مثل 
شورای نگهبان عمل کنند با آنها همکاری 
نمی کنم اما اگر براساس ارزیابی برنامه ها 
در مورد افراد تصمیم گیری کنند، من 
همکاری خواهم کرد. به هر حال قواعد 
بازی سیاسی باید رعایت شود. وی با بیان 
اینکه برنامه های من برای اداره کشور در 
حوزه های مختلف از چندین ماه قبل تهیه 
شده است، افزود: اگر خودم موفق شدم 
این برنامه ها را اجرا  کنم اما اگر فرد دیگری 
موفق شد، این برنامه ها را در اختیار او 

قرار می دهم.

سـرمقــاله

حتی پیش از تصویب قانون اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها از سوی 
مجلس نیز پیش بینی می شد که آمریکا بدون قید و شرط به برجام 
بپیوندد. برای اینکه خود بایدن گفته بود که خروج آمریکا از برجام اشتباه 
بوده و اگر امری اشتباه بوده باید بتواند بدون قید و شرط به برجام بازگردد 
و اشتباه را اصلاح کند. این به معنای این است که تحریم های برجامی 
یعنی آن تحریم هایی که به برجام مربوط بود به خصوص تحریم بانکی 
که بسیار مهم است برداشته شود. البته تحریم آمریکا علیه ایران در مورد 
بانک ممکن است، برداشته شود اما به نظر نمی رسد که عدم تصویب لوایح 
FATF توسط مجمع تشخیص مصلحت نظام اجازه دهد که حتی با رفع 
تحریم های بانکی از این امتیاز استفاده کنیم. آمریکایی ها احتمالا در این 
مذاکرات که پشت در ایستاده اند زمینه هایی را برای بازگشت به برجام 
ایجاد می کنند و امید می رود که با برگشتن آمریکا به این توافق تحریم ها 
برداشته شود. از طرفی رژیم صهیونیستی دست و پا می زند که میان ایران 
و آمریکا توافقی صورت نگیرد و برجام احیا نشود. صهیونیست ها کماکان 
مایلند در ایران تهدیدی علیه موجودیت شان ادامه پیدا کند. برای اینکه 
آنها تا کنون به اعتبار این مساله استفاده های زیادی کرده اند. از جمله اینکه 
در منطقه نفوذ کردند و کشورهای شیعه منطقه را از ایران به عنوان بانی و 
آغازگر امپراطوری شیعه ترسانده اند و کشورهای اهل سنت را نیز به عنوان 
رقیب از ایران ترسانده اند. آنها توانسته اند در ایجاد داعش همکاری کنند و 
با کشورهای امارات، بحرین و... رابطه برقرار کنند و در جمهوری آذربایجان 
حضور داشته باشند. از سوی دیگر یک نظریه در میان دموکرات ها وجود 
دارد که می گوید اگر با ایران مثل یک کشور متعارف جهانی رفتار شود 
که بتواند تجارت و سرمایه گذاری کند، قدم در راه توسعه بگذارد منجر 
به ایجاد نوعی قانونگرایی در ایران می شود که خود به خود مانع از برخی 
تحرکات خواهد شد. برای اینکه منافع اقتصادی و تجاری مطرح می شود. 
هر چند که اگر نبود برخی هزینه های برون مرزی در همین شرایط نیز 
ایران می توانست برای خود یک توسعه اقتصادی مناسب و بدون تورم 
داشته باشد. این تورم ها ناشی از هزینه های برون مرزی است و مقداری هم 
راجع به هزینه های غیر مولد داخلی است که به برخی هزینه های تبلیغاتی 
داده می شود که تورم آفرین است. با همه این احوال این تصور می رود که 
ایران در قالب جامعه بین المللی بتواند به عنوان یک عنصر فعال خواستار 
صلح در آید. امید می رود که با ایران مدارا کنند و کشور بتواند وارد عرصه 
اقتصادی و سیاسی بین المللی شود و دریابد که چگونه با بهره مندی از 
شرایط عقلانی و قانونمداری درون مرزی و برون مرزی می تواند با منابعی 
که دارد قدم به عرصه توسعه ای بگذارد که همان توسعه  حافظ صلح و 

امنیت ایران و منطقه باشد.

ایران می تواند قدم به عرصه توسعه بگذارد

فریدون مجلسی
تحلیلگرمسائلبینالملل

یـــادداشت

دیــدگـاه

نخست وزیر عراق و دولت قطر در هفته های اخیر تلاش های زیادی 
کردند تا ایران و عربستان تنش های خود را کاهش داده و به نظر می رسد در 
این راستا دیدارهایی نیز صورت گرفته است. وزیرخارجه عربستان سعودی 
حدود 3 هفته پیش عازم قطر شد و در همان محل احتمالا پیامی برای 
ایران داشته است، زیرا سفر او غیرمنتظره بوده است و در آن برهه زمانی جز 
جنگ یمن هیچ اتفاق دیگری رخ نداده بود و دقیقا پس از حمله گسترده 
یمن به خاک عربستان این سفر انجام شد. پس از این دیدار به نظر می رسد 
میان ایران و عربستان نیز دیداری صورت گرفته است، هرچند تکذیب شده 
اما باید توجه داشت که ملاقات های غیرعلنی به نتیجه نرسیده تکذیب 
می شوند. امروز باید توجه داشت که تحولات سیاسی منطقه و بین المللی 
حاکی از مراوداتی است که به نظر می رسد در روزهای اخیرا انجام شده 
و رئیس سازمان امنیت امارات نیز در این میان نقش آفرینی کرده است. 
در این میان عمان نیز فعال شده و حدود یک ماه است که میزبان انصارا... 
یمن شده است و عمان نیز امروز به عنوان ضلع دیگر تنش زدایی میان 
ایران و عربستان نقش آفرینی می کند. امروز ایران نیز رغبت دارد تا مسائل 
خاورمیانه را در درون حل کند و تلاش نیز کرده است، اما همواره با مخالفت 
سعودی ها همراه می شد که به نظر می رسد در روزهای اخیر این موضع 
سعودی ها تغییر کرده است. آنها تصور می کردند که آمریکا حرکتی علیه 
ایران انجام می دهد و چند سال نیز منتظر این حرکت باقی ماندند اما به 
نتیجه ای نرسیدند. پس از رفتن ترامپ آنها به رژیم صهیونیستی دل خوش 
کرده بودند که در این عرصه نیز ناموفق بودند. آنها نمی خواستند در زمانی 
که ایران در اقتدار است مذاکره را آغاز کنند. به همین علت می خواستند 
ایران را ضعیف کرده و سپس مذاکره کنند اما موفق نشدند و زمانی که 
مشاهده کردند مذاکرات وین آغاز شده و آمریکا نیز به دنبال رفع تنش 
است، رویه خود را عوض کردند. از سوی دیگر حملات سخت یمن به 
مواضع ارتش عربستان آنها را به این نتیجه رسانده است که باید کوتاه 
آمده و راه دیپلماسی را در پیش گیرند. دولت بایدن از زمانی که روی کار 
آمده است عملا عربستان را کنار گذاشته و این امر سبب شده تا آنها بیش 
از پیش احساس خطر کنند. این احساس خطر آنها را به سمت تنش زدایی 
با یمن و ایران سوق داده است. شکست عربستان در مارب و تعز عاملی 
میدانی بود تا آنها در کنار سایر عوامل به فکر راه چاره رفته و مسیر دیگری 
را در پیش گیرند و برای مذاکره با ایران پا پیش گذاشته اند. این تنش زدایی 
به نفع همه است و این رویه باید سرلوحه قرار گیرد زیرا آنها در 4۰ سال 
اخیر همواره مسیر تنش را با فعال کردن گروه های تکفیری علیه ایران 

در پیش گرفته اند.

ادامه از صفحه یک 
مدرنیزاسیون مطرح است، تمامی آنچه که پیرامون عقب ماندگی 
تاریخی ما از روند توسعه و ترقی و جا ماندن از قافله شتاب آلود جهان مدرن، 
مشروحا گفته و شنیده می شود، با مفهوم »سودای سربالا« توضیح دادنی 
است. کسی که مقیمِ ته چاه است، سرش را به بالا نمی چرخاند، دستش را 
به سمت رسن دراز نمی کند، نمی خواهد به وسیله آن خودش را بالا بکشد، 
حتی آنانی را که آن بالا ایستاده و او را تشویق به تقلا می کنند به دیده 
تردید یا تحقیر می نگرد، محکوم به عقب ماندن است، درجا زدن در همان 
تهِ چاه. ما بیشتر »می دانیم« و کمتر »می خواهیم«. علم ما نسبت به امور 
با میل ما نسبت به آنچه که باید بخواهیم، تطابق ندارد و هم عنان نیست. 
انبان ذهن ما مملو از اطلاعات است ولی در روح و روان ما میلِ سربالا یا 
وجود ندارد یا کم رمق است. بیشتر شبیه کسی هستیم که حتی در آخرین 
لحظات غرق شدن نیز از دیگری می خواهد تا به جای او فریاد زند و تقاضای 
کمک کند. در حالی که »می داند« در حال فرو رفتن است، سودای رهایی 
و نای تحرک ندارد. ریشه این عدم تقارن و عدم تطابقِ »علم و میل« در 

کجاست و عنان آن به دست کیست؟

عربستان پا پیش گذاشته است

سودای سر بالا

امیر موسوی
دیپلماتپیشین

بیم و امید برجام
ادامه از صفحه 2

بنابراین با قرار دادن مجموعه اینها به نظر می رسد که 
ایران نرمش جدیدی در جهت حل اختلاف از خود 
نشان داده و از طرفی بایدن طی روزهای آینده باید 
گزارش صد روزه ریاست جمهوری خود را به کنگره 
و مردم آمریکا ارائه دهد، لذا می خواهد این پیروزی 
را هم به چشم آمریکایی ها بکشد. با توجه به اینکه 
مسأله افغانستان حل نشــده و آمریکایی ها ناچارند 
نیروهای خود را از افغانستان بیرون ببرند. درحقیقت 
مجموعه این دلایل نشــان می دهد که دوطرف هم 
اراده ای برای حل این مشــکل دارند و هم قدم هایی 
برداشــته اند برای اینکه بتوانند به برجام برگردند. 
این درحالی است که در داخل آمریکا مقامات ارشد 
و حتی خود بایدن، اسرائیل را به خاطر دست زدن به 
اقدام خرابکارانه اش در نطنــز مذمت کردند. اولمر، 
نخست وزیر سابق اسرائیل هم این اقدام نتانیاهو را 
تقبیح کرده و به این نتیجه رســیده اند که اگر این 
شیوه های خشونت آمیز اسرائیل بخواهد ادامه پیدا 
کند، ایران هم دست به اقدام ســخت خواهد زد و 
اوضاع پیچیده تر خواهد شــد و این سیاست آمریکا 
هم به نتیجه نخواهد رســید. یکی از پیام هایی که 
وزیر دفاع آمریکا برای نتانیاهو آورد، همین مسأله 
بود که خرابکاری هــا و کارهای تروریســتی علیه 
سایت های هســته ای ایران را ادامه ندهد. از طرفی، 
چین و روســیه هم به خاطر اینکه از فشار تحریم ها 
و تنبیهات آمریکا رها شــوند، علاقه مند هستند که 
مسأله آمریکا با ایران حل شود تا شاید یک مقداری 
حل مشکلات این دو کشور با آمریکا هم کمک کند. 
آمریکا با چین و روســیه تا حدودی مشکل دارد و 
اینها می توانند در ایران بازارهای جدیدی بدســت 
آورند. ولی همه اینها بســتگی به این دارد که ایران 
تکلیف خود را با اف ای تی اف روشــن کند. چون اگر 
قرار است نفت بفروشیم و شبکه بانکی باز شود باید 
حتما اف ای تی اف را به تصویب برســانیم که در غیر 

اینصورت معاملات به سختی انجام خواهد شد.

سخن روز 

 صلاحیت افرادی را تأیید 
کنیم که شایستگی دارند

رئیــس هیــأت مـرکزی نظارت بر انتخابات 
شوراهای اسلامی کشور در جلسه مشترک با 
هیأت های عالی نظارت استان ها که با موضوع نقش 
و جایگاه هیأت های نظارت بر انتخابات پیش رو 
برگزار شده بود، بیان کرد: در انتخابات شوراهای 
شهر ۸۸ درصد داوطلبان را آقایان و ۱۲ درصد 
را خانم ها تشکیل می دهند اما به نسبت دوره 
قبل تعداد کمتری ثبت نام کرده اند ولی در مورد 
انتخابات شورای روستا شاهد افزایش تعداد ثبت نام 
کنندگان بودیم و امیدواریم ما به عنوان ناظران در 
مسیر بررسی صلاحیت ها بتوانیم به وظیفه قانونی 
خود درست عمل کنیم. سید حمیدرضا کاظمی 
گفت: باید صلاحیت افرادی را تأیید کنیم که 
شایستگی نشستن در مسند مسئولیت را دارند و 
بعد هم در مقابل افرادی که رد صلاحیت می شوند 
پاسخگو باشیم تا حقی از آنها ضایع نشود و کسانی 
که برای تظلم خواهی به سراغ ما می آیند به درستی 
پاسخ دریافت کنند لذا بر همه ما واجب است که 
زمان و وقت کافی را برای این افراد بگذاریم و قانون 

را ملاک عمل قرار دهیم.

 بررسی شرایط انتخابات  
در مجمع زنان اصلاح طلب 

نود وهفتمین جلسه شورای مرکزی مجمع زنان 
اصلاح طلب و هفتمین جلسه شورای مرکزی دومین 
کنگره این حزب، برگزارشد. در این جلسه که اعضای 
شورای مرکزی مجمع زنان اصلاح طلب به صورت 
مجازی در آن حاضر بودند، زهرا شجاعی، دبیرکل 
مجمع، به ارائه گزارشی از جلسات جبهه اصلاحات، برای 
انتخاب و اجماع در گزینش کاندیدای انتخابات ریاست 
جمهوری پیشِ رو پرداخت و سپس فاطمه حسنی از 
اعضای شورای مرکزی، از آرایش سیاسی و انتخاباتی 
دو جناح اصلاح طلب و اصولگرا و چهره های مطرح برای 
کاندیداتوری انتخابات ریاست جمهوری ۱4۰۰، تحلیلی 
ارائه کرد. ابراهیم اصغرزاده، نیز میهمان نشست مجمع 
زنان اصلاح طلب بود که درباره وضعیت سیاسی کشور در 
آستانه انتخابات سخن گفت و با تأکید بر سطح مشارکت  
و وضعیت گفتمان اصلاح طلبی، به تبیین و نقد وضعیت 
سیاسی موجود و راهکارهای جبهه اصلاحات پرداخت. 
در پایان این نشست، علاوه بر تبادل نظر اعضا درباره 
فرصت ها و چالش های حضورکاندیدای زن در انتخابات 
۱4۰۰، مقرر شد تا نادره رضایی، از اعضای شورای 
مرکزی درجلسه آینده مجمع، به ارائه تحلیلی از فضای 
موجود رسانه های سایبر به ویژه کلاب هاوس و تأثیر آن 

بر فضای انتخابات ریاست جمهوری بپردازد.

 توان پهپادی ارتش، 
برگ برنده است

فرمانــده کل ارتــش  بـا اشــاره به تجهیزات 
و دستاوردهای به نمایش گذاشته شده در رژه 
دیروز گفت: آنچه شما شاهد بودید گوشه ای از 
توانمندی های ارتش جمهوری اسلامی ایران 
بود که با رعایت کامل پروتکل های بهداشتی به 
نمایش گذاشته شد. امیر سرلشگر عبدالرحیم 
موسوی  با تاکید بر رعایت پروتکل های مختلف 
بهداشتی، تصریح کرد: برای ما بسیار مهم بود 
که دستورالعمل های ستاد ملی مقابله با کرونا را 
۱۰۰ درصد اجرا کنیم و کوچک ترین خطری در 
این زمینه نکنیم، بنابراین بسیاری از کارهایی که 
می توانستیم ارائه کنیم را حذف کردیم و آنچه به 
نمایش گذاشته شد، دستاوردهایی بود که با رعایت 
پروتکل های بهداشتی امکان نمایش داشت. وی 
افزود: قدرت پهپادی ارتش در سال های فشار 
حداکثری ظهور و رشد کرده و پا گرفته است. توان 
پهپادی ارتش امروز به عنوان یک قدرت و برگ 
برنده نیروهای مسلح است که در صورت نیاز در 

میدان های نبرد از آن استفاده خواهد شد.

اخـــبار کوتاه

  رئیس جمهور:

گسترش عدالت در تامین نیازهای بهداشت دغدغه دولت بود
  مردم در دورترین نقاط به خدمات درمانی دسترسی دارند

»آرمان ملی« از اظهارات انتخاباتی رئیس سابق قرارگاه خاتم گزارش می کند:

فرمانده در سودای پاستور 
  سعید محمد: در مدیریت صاحب سبک و دارای رتبه های بین المللی هستم 

آرمان ملی: دویست و هجدهمین جلسه ستاد 
هماهنگی اقتصادی دولت صبح یکشنبه به ریاست 
حسن روحانی رئیس جمهور، برگزار شد و در این 
جلسه وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
گزارشی از روند تکمیل پروژه های بیمارستانی ارائه 
کرد و تامین منابع ارزی و ریالی برای تجهیز ۱3 
هزار تخت بیمارستانی جدید مورد بحث و بررسی 
قرار گرفت. بر اساس گزارش ارائه شده در دولت های 
یازدهم و دوازدهم، با هدف توسعه زیرساخت های 
بهداشت و درمان به ویژه در مناطق محروم و برای 
رسیدن به استانداردهای بین المللی اقداماتی انجام 
شده که ساخت، توسعه و بهره برداری از یک هزار 
و ۷۱۱ پروژه بیمارستانی و اجرای طرح تحول 
نظام سلامت به ظرفیت 4۱ هزار تخت جدید از 
آن جمله است. در حالی که تعداد کل تخت های 
بیمارستانی کشور پیش از آغاز فعالیت دولت 
یازدهم، ۹۶ هزار تخت بوده، در فاصله سال های ۹۲ 
تا ۹۹، علاوه بر بازسازی کامل بیش از 4۰ هزار تخت 
بیمارستانی،4۱ هزار تخت به این تعداد افزوده شده 

است که این رقم ۵۰ درصد کل ظرفیت تخت های 
ایجاد شده در سال های پس از پیروزی انقلاب 
اسلامی است. تعداد کل تخت های مراقبت های 
ویژه کشور پیش از آغاز فعالیت دولت یازدهم 4 هزار 
و ۹۶ تخت بوده که در فاصله سال های ۹۲ تا ۹۸، 
دو هزار و ۱۵۸ تخت مراقبت های ویژه به این تعداد 
افزوده شده و در دوران شیوع کرونا در یکسال اخیر 
نیز ۲ هزار و ۱۶۱ تخت دیگر به ظرفیت درمانی 

کشور افزوده شده است.
 توسعه نظام سلامت سرعت گرفت

روحانی با اشاره به اینکه دولت تدبیر و امید در 
کشاکش جدال با ویروس کرونا؛ آماده سازی و 
تجهیز بیمارستان ها برای پذیرش بیماران کرونایی 
و تقویت زیرساخت های نظام سلامت را نیز دنبال 
کرده است، خاطرنشان کرد: هر چند همه ابعاد 
توسعه در نظام سلامت فقط در ساخت بیمارستان 
و تجهیز نیازهای بیمارستان ها محدود نمی شود، اما 
واقعیت این است که ساخت و تجهیز بیمارستان و 
مراکز بهداشتی و درمانی یک اولویت فوری و جدی 

بوده که در دولت تدبیر و امید شتاب بیشتری گرفت. 
رئیس جمهور اظهار داشت: گسترش عدالت در 
تامین نیازهای بهداشتی و درمانی مردم در اقصی 
نقاط کشور نیز دیگر دغدغه مهم دولت بود که با 
تلاش های همکاران حوزه سلامت برای ارتقای 
نظام بهداشت و درمان کشور، دسترسی اقشار 
مختلف مردم در دورترین نقاط کشور به خدمات 
درمانی فراهم شده است. در ادامه جلسه »پیشنهاد 
حمایت مالیاتی از بنگاه های اقتصادی« در دوران 
کرونا مطرح و مورد بررسی اعضا قرار گرفت. سازمان 
امور مالیاتی به منظور حمایت از کسب و کارها در 
مقابل تبعات اقتصادی کرونا، بخشودگی جرائم 
قابل بخشش موضوع قانون مالیات های مستقیم 
و قانون مالیات بر ارزش افزوده برای کلیه فعالان 
اقتصادی اعم از تولیدی و خدماتی را پیشنهاد کرده 
است. این پیشنهادها که در راستای هدف مانع زدایی 
از تولید طراحی شده است مورد بحث و بررسی و 
تصمیم گیری قرار گرفت و ادامه بررسی آن به جلسه 

آینده ستاد هماهنگی اقتصادی دولت موکول شد.

آرمان ملی- حمید شجاعی: چهره های زیادی برای 
حضور در انتخابات ریاست جمهوری پیش رو اعلام آمادگی 
کرده اند و هر کدام نیز محور برنامه های خود را بر تخریب 
و هجمه بر دولت گذاشته اند. گویی اینکه دولت روحانی 
4سال در حوزه های مختلف هیچ گونه دستاوردی نداشته و 
اکنون هرکس این توان را در خود می بیند تا در جایگاه رئیس 
جمهور مشکلات جامعه را حل کند. سعید محمد فرمانده 
سابق قرارگاه خاتم از جمله این چهره ها است که عملکرد 
دولت را در سال های گذشته مطلوب ندانسته و برنمی تابد. 
گویی از همین رو هم هست که وارد انتخابات شده تا بخت 
خود را برای حضور در پاستور بیازماید. محمد در این 
خصوص می گوید:» از رئیس جمهور باید مدیریت بخواهید 
و چیز دیگری نخواهید، من در بحث مدیریت صاحب سبک، 
توانمند و دارای رتبه های بین المللی هستم؛در بین عزیزانی 

که تا به امروز مطرح شده اند، خودم را اصلح می دانم.
 کاندیدای نظامی یا رجل سیاسی؟

انتخابات ریاست جمهوری ۱4۰۰را شاید بتوان یکی از 
متفاوت ترین انتخابات هایی دانست که تا کنون برگزار شده 
و این درصد از تفاوت را نیز می توان به جهت مسائل مختلفی 
دانست که جامعه با آن درگیر است. مشارکت مردم نخستین 
مساله  ای است که این تمایز را ایجاد کرده است. چنانکه با 
توجه به حضور حداقلی مردم در انتخابات مجلس در سال 
۹۸ حال این سوال پیش می آید که اساسا با توجه به اینکه 
از اسفند ۹۸ تاکنون تغییر آنچنان و محسوسی در جامعه 
رخ نداده است نوع نگاه مردم به انتخابات ریاست جمهوری 
نیز مثل انتخابات مجلس خواهد بود و باید شاهد مشارکتی 
حداقلی تر از مجلس باشیم یا اینکه مشارکتی گسترده تر را 
شاهد خواهیم بود. مساله دوم بحث کاندیداهای موجود در 
انتخابات است. هنوز ۲۱ روز تا ثبت نام نامزدهای انتخابات 
مانده اما خیل کثیری از چهره ها از چندی پیش برای 
کاندیداتوری اعلام حضور کرده اند که در نوع جالب توجه 
می نماید. چهره هایی که اغلب برای نخستین بار سودای 
پاستور در سر می پرورانند و در این آرزویند که همای سعادت 

بر شانه هایشان نشسته و بر کرسی رئیس جمهوری تکیه 
زنند. یکی از این افراد سعید محمد فرمانده سابق قرارگاه 
سازندگی خاتم الانبیا است که حضورش در انتخابات حواشی 
بسیاری داشته است. از بحث نامه استعفای وی تا بحث 
کناره گیری یا برکناری و صحبت های سردار جوانی معاون 
سیاسی سپاه پاسداران مبنی بر برکناری سعید محمد به 
علت تخلف انتخاباتی و مواضع نماینده ولی فقیه در سپاه که 
موضع سردار جوانی را موضع مجموعه سپاه دانسته است. 
این در حالی است که مجموعه اصولگرایان چندان روی این 
مدیر جوان چندان مانوری نمی دهند و ترجیح می دهند بر 
روی نیروهای امتحان پس داده و  مورد وثوق سرمایه گذاری 
کنند. قدر مسلم آیت ا... رئیسی نقطه اجماع اصولگرایان 
است اما آنطور که اخیرا منوچهر متکی گفته نامه هایی نیز 
برای سایر چهره  ها فرستاده شده است. باید دید در ترافیک 
کاندیداهای ریاست جمهوری در جریان اصولگرا سعید 
محمد که مهر کاندیدای نظامی بر پیشانی دارد  مصداق واژه 
رجل سیاسی اطلاق شده و از سوی شورای نگهبان تایید 
صلاحیت خواهد شد و پس از آن اصولگرایان چه رویکردی 

نسبت به وی خواهند داشت. 
 خودم را اصلح می دانم 

یک داوطلب کاندیداتوری انتخابات ریاست جمهوری 
اظهار داشت: عملکرد دولت در این چند ساله مطلوب 
نبوده و آن شعار های اصلی انقلاب با اینها فاصله داشته 
است. فارس نوشت، سعید محمد در سومین جلسه از 
سلسله جلسات میز انتخاباتی جمهور اتحادیه انجمن های 
اسلامی دانشجویان مستقل در این خصوص که طبق قانون 
اساسی خود را رجل سیاسی می داند یا خیر گفت: قانون 
اساسی مصداق خاصی را در این مورد مشخص نکرده، 
اما شورای نگهبان اخیرا چارچوبی را تعریف کرده و الان 
در رفت و برگشت است و من نمی دانم تصویب می شود 
یا خیر. در این چارچوب برای نیرو های نظامی جایگاه ۶ 
سال سرلشکری است. اگر ملاک این مورد باشد من ۸ سال 
جایگاه سرلشکری و بالاتر را دارم و به عنوان یک شاخصه 

می توان عنوان کرد. فرمانده سابق قرارگاه سازندگی خاتم 
الانبیا در این خصوص که چقدر احتمال تایید شدن از 
سوی شورای نگهبان را دارد اذعان کرد: تا جایی که الان 
قانونمند و چارچوب مند است اینطور می بینم که باید 
تایید بشوم، اما فضاسازی هایی که الان در جهت حذف 
وجود دارد را باید مدیریت کنیم و اینکه اقبال مردمی و 
عمومی هم در نظر شورای نگهبان تاثیرگذار خواهد بود. 
معتقدم شورای نگهبان می تواند من را تایید کند،  وی با 
بیان اینکه بحث امروز کشور ما بحث مدیریت است. شما 
از رئیس جمهور باید مدیریت بخواهید و چیز دیگری 
نخواهید، یادآور شد: من در بحث مدیریت صاحب سبک، 
توانمند و دارای رتبه های بین المللی هستم؛ و هر چیزی 
را به عنوان یک پروژه می توانیم تعریف کنیم. پروژه فقط، 
پروژه ساختمانی نیست. کار فرهنگی را می توانید به صورت 
یک پروژه فرهنگی تعریف و اجرا کنید. به شرط آنکه کسی 
این چارچوب ها را بداند و به صورت عینی بتواند با آن 
برخورد و اجرا کند. محمد درباره مساله سیاست ورزی و 
داشتن تحلیل گفت: اتفاقا گیر کشور ما همین سیاسیون 
هستند. نقطه گرفتار مساله کشور آنجایی است که کار 
دست سیاسیون بیفتد. وی بیان کرد:  من خودم را سیاسی 
می دانم، اما روش کار سیاسیون برای اداره کشور جواب 
نمی دهد. کسی که بخواهد با عینک سیاسی به همه چیز 
نگاه کند، باعث می شود از اصل موضوع و حل مساله غفلت 
شود و وارد فضا هایی شود که انرژی کشور را بگیرد، ولی 
خروجی ندهد. وی تصریح کرد: در بین عزیزانی که تا به 
امروز مطرح شده اند، خودم را اصلح می دانم. محمد درباره 
ورودش به عرصه انتخابات تصریح کرد: ابتدا خدمت آقای 
رئیسی رفتم تا برنامه را با ایشان تنظیم کنم. ایشان گفتند 
که به انتخابات ورود نمی کنند. حتی قبل از آنکه از قرارگاه 
خارج شوم دوباره از ایشان پرسیدم و گفتند که قصد ورود 
به انتخابات را ندارند. اگر ورود کنند به آقای رئیسی کمک 
می کنم، چون ایشان می توانند اجماع خوبی ایجاد کنند و 

اولویت عدم انشقاق است

»آرمان ملی« از سنگ اندازی در مسیر مذاکره گزارش می کند:

مذاکره با  انتخابات گره نخورد        
  غریب آبادی: مبنای تیم مذاکره کننده اصول رهبر انقلاب است

آرمان ملی- محمدهادی علیمردانی: بسیاری از مشکلات کشور در 
سال های اخیر به دلیل شرایط تحریمی ایران به وجود آمد. هیچ کارشناس یا 
سیاستمداری مخالف افزایش توان اقتصادی ایران نیست اما شاید کمتر کسی 
نیز ادعا کند که مشکلات ایران تنها سوی داخلی داشته و تحریم هیچ آسیبی به 
اقتصاد کشور وارد نکرده است. مذاکرات وین در حال انجام است تا ایران بتواند به 
نحوی مشکلات اقتصادی و سیاسی خود را پشت سر بگذارد. با حضور فردی مانند 
ترامپ در کاخ سفید، برجام به تمام هدف خود دست پیدا نکرد و حالا در دولت 
بایدن زمان بررسی مجدد مشکلات تحریمی فرا رسیده است. در این زمان افرادی 

در داخل کشور تلاش می کنند تا مذاکرات وین به نتیجه نرسد.
  تغییر رویکرد دولت

دو موضوع داغ این روزهای عرصه سیاسی ایران، انتخابات و مذاکرات وین 
هستند. به شکل قابل توجهی با قرار گرفتن ایران در آستانه انتخابات، مذاکرات و 
انتخابات با یکدیگر گره خورده اند. مخالفان دولت اتهام مذاکره به دلیل نزدیکی 
انتخابات را مطرح می کنند و مدافعان آن از انتقاد به مذاکره برای مصارف 
انتخاباتی عصبانی هستند. روز گذشته روزنامه کیهان نوشت: »دو ماه دیگر، 
زمان انتخابات در ایران است. غرب نه می خواهد از اخلاق مستکبرانه کوتاه بیاید 
و حق ملت ایران را به او بدهد و نه می خواهد مردم ایران به این نتیجه برسند که 
چاره خروج از گرفتاری هشت ساله، تغییر رویکرد دولت است. پس چه باید کرد؟ 
نخست اینکه باب مذاکره را گشوده نگه داشت. این کار، هم احتمال »گشایش از 
طریق رفع تحریم ها« را سر پا نگه می دارد و هم به غرب این مجال را می دهد تا از 
طرفی که پذیرفته با وجود نقض حقوقش، باز هم مذاکره کند، امتیاز جدید مطالبه 
کند، اما این کافی نیست.« کیهان که در روزهای قبل انتقادات بسیاری به روند 
مذاکرات داشت، امروز نگرانی خود درباره مذاکرات یک طرفه نبود احترام متقابل 

را مطرح کرده است.
  مبنا تامین منافع ملی است

به صورت تصادفی یا تعمدی، روز گذشته رشته توئیتی از حمید ابوطالبی مشاور 
سابق رئیس جمهوری، در حساب کاربری او منتشر شد که بخشی از آن می تواند 
پاسخی به نگرانی های مسئولان روزنامه کیهان باشد. ابوطالبی در این رشته توئیت 
نوشت: »مبنای هر مذاکره در سیاست خارجی، نه قابل اطمینان بودنِ طرفین است 
و نه قابل اعتماد بودن و نه دست برداشتن از خلق و خو؛ چنین امکانی در هیچ کجای 
دنیای روابط بین الملل وجود ندارد. هدفِ مذاکره در روابط خارجی، صرفا تامین 
منافع ملی است؛ نه ایجاد تغییر در مسئولان کشورها« این سخن بدان معناست که 
عرصه بین الملل، عرصه تعارض منافع است و با دیدگاه اخلاقی نمی توان سود یا زیان 
مذاکرات را مورد ارزیابی قرار داد. موضوعی که باید بدان توجه کرد، این است که با دقت 
کافی به سمت برداشتن گام هایی در مسیر مذاکرات برد-برد حرکت کرد. شگردهای 
سیاست خارجی بسیار متنوع هستند اما رویکرد شخص حسن روحانی در دوران 
دبیری شورای عالی امنیت ملی و در مذاکرات در دهه ۸۰، استفاده از شگرد برد-برد 
بود و اگرچه رویکرد کلی دستگاه دیپلماسی ایران از سوی مقام معظم رهبری تعیین 
می شود اما اجرای آن در ۸ سال اخیر با رویکرد مورد علاقه روحانی انجام گرفته است.

 حمایت از گاندو
البته مذاکــره از هر نوعــی که باشد، باز هم مخالفینی دارد. روز گذشته 

خبرآنلاین در مطلبی از محمود احمدی نژاد رئیس جمهور سابق ایران نقل قول 
کرده و نوشته است: »محمود احمدی نژاد که تدارک جدی برای کاندیداتوری 
در انتخابات ۱4۰۰ دیده و درحال فراهم سازی فضا برای حضورش در این 
انتخابات است، گاه و بی گاه استراتژی حمله به دولت روحانی را نیز دنبال 
می کند. او اخیرا مذاکرات هسته ای را محل انتقاداتش قرار داده و گفته است چه 
کسی و به چه حقی به شما اجازه داده است برای مذاکرات بروید؟ او به انفجار 
تأسیسات هسته ای ایران اشاره کرده و گفته است: از آن طرف دنیا تأسیسات ما 
را منفجر می کنند و بعد شما می خواهید برای مذاکره بروید. او در این اظهارات 
تلویحا از سریال ضد دولتی گاندو حمایت کرده است.« برخی ادعاها بر این مبنا 
است که احمدی نژاد در دوران ریاست جمهوری خود پیشنهاد مذاکره آمریکا با 
میانجگری عمان را رد کرد، در حالی که رهبر انقلاب نیز اجازه این اقدام را صادر 
کرده بودند. هرچند احمدی نژاد این مسأله را تکذیب کرده است اما راویان این 
مسأله هنوز هم بر ادعای خود با عنوان از میان رفتن یک سال فرصت طلایی پا 

فشاری می کنند.
  ممنوعیت برای ورود خبرنگاران به ایران

گاهی اوقات نیز ایجاد سد در مسیر مذاکرات به گونه ای انجام می شود که 
کشورهای طرف گفت وگو یا تاثیرگذار، با موانعی داخلی برای پیش برد مذاکرات 
مواجه شوند. دیروز طرح »ممنوعیت ورود خبرنگاران رسانه های آمریکایی و 
انگلیسی حامی تحریم به کشور ایران« در مجلس یازدهم اعلام وصول شد. 
ممانعت از ورود خبرنگاران یک کشور اروپایی و ایالات متحده بدان معناست 
که حساسیت رسانه ها و جامعه مدنی آن کشورها درباره انجام توافق با ایران 
برانگیخته می شود. این امر در خصوص آمریکا بیش از سایر کشورها مشکل ساز 
خواهد بود، زیرا آمریکا طرف اصلی مذاکرات است و حتی در صورت میانجگری 
اروپا نیز، در نهایت آمریکا باید تحریم های خود علیه ایران را لغو کند. ممنوعیت 
ورود خبرنگاران آمریکایی به ایران در حالی اتفاق می افتد که بنا بر اظهارات 
مقامات آمریکایی بخش قابل توجهی از مردم این کشور موافق مذاکره با ایران 
نیستند و کشور ما باید برای سهولت انجام مذاکرات، اعتماد بدنه مردمی این 

کشور را نیز فراهم کند.
 سنجیدن جدیت آمریکا

با این وجود مذاکرات همچنان پابرجا بوده و به گزارش اداره کل اطلاع رسانی 
و دیپلماسی رسانه ای وزارت امور خارجه، رایزنی های هیأت های مذاکره کننده 
ایران و گروه ۱+4 در وین روز گذشته هم در فرمت ها و سطوح مختلف ادامه یافت 
و کارگروه های کارشناسی به بحث و گفت وگو در خصوص دو حوزه رفع تحریم ها 
و مسائل هسته ای ادامه دادند. در همین راستا روز گذشته کاظم غریب آبادی 
نماینده ایران در آژانس بین المللی انرژی اتمی، اظهار کرد: »شناسایی و فهرست 
کردن اقدامات برای لغو تحریم ها و شفاف سازی و سنجیدن جدیت آمریکا در 
ادعای خود برای بازگشت و پایبندی کامل به برجام و انطباق آن با سیاست 
اعلامی کشور، لازم است. مبنای تیم مذاکره کننده اصولی است که از سوی 
مقام معظم رهبری به عنوان سیاست نظام در این رابطه تعیین شده است. هیات 
مذاکره کننده در وین نتایج گفت وگوها را به طور منظم به مقامات عالی نظام 

جهت بررسی و اخذ تصمیمات لازم، گزارش می کند.«


